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Ú V O D N Í  S L O V O  A  I N F O R M A C E  Z  R A D N I C E

Milí sousedé,
březen se, mimo jiné, nesl ve znamení naší snahy o znovuvytvoření 
obecního bytového fondu. Můžeme ohlásit hned několik dobrých 
zpráv. Na základě smlouvy o spolupráci se městu podařilo koupit 
jeden nový byt o rozloze 41 metrů čtverečních za 2 miliony korun 
bez DPH, což je zhruba 40% tržní ceny. Na posledním jednání 
zastupitelstva bylo rovněž schváleno zadání výběrového řízení 
na stavbu bytového domu v Šumavské ulici, který v budoucnu 
nabídne pět nových obecních bytů.

Mít dostatek obecních bytů je pro nás naprosto zásadní. 
Potřebujeme zaměstnance v městských i příspěvkových 
organizacích, jako je školka, škola a v dalších pro chod města 
nezbytných profesích, třeba jako je lékárna. Ne všichni mohou být 
místní a dojíždění z větší dálky je tady v horách logicky problém. 
Ceny nemovitostí i komerční nájemné u nás je pro drtivou většinu 
lidí naprosto nedostupné. Proto musíme být schopni nabídnout 
rozumné nájemné v obecním bytě.

Další bytové kapacity výhledově chystáme v areálu bývalé 
mateřské školy. To je však otázkou několika let. Momentálně 
se připravuje demolice budovy. V areálu vzniknou zcela nové 
komunální zahrádky, po nichž je velká poptávka. Přemostěním 
Řezné pak dojde k propojení se stávajícími zahrádkami. Vznikne 
tak další hezká, revitalizovaná a užitečná lokalita. V budoucnu pak 
ve druhé části areálu vzniknou další obecní byty.

Nový bytový dům v Šumavské ulici 
nabídne pět nových bytů.

Na místě bývalé mateřské školy vzniknou komunální 
zahrádky a v budoucnu i obecní byty. Řezná se dočká 
přemostění a propojení se stávajícími zahrádkami.

Celé Železnorudsko se chystá na dvě opravdu velké akce. V květnu 
u nás proběhnou velkolepé oslavy 80. výročí konce II. světové 
války. Připraven je bohatý a pestrý program. Je to kulaté výročí  
a ve světle současného dění ve světě je opravdu důležité  
si připomínat, jak hrozné války byly a nadále jsou. Zároveň je třeba 
si vážit toho, že dnes máme s našimi německými sousedy naprosto 
skvělé vztahy, pořádáme mnoho společných akcí, spolupracujeme 
v různých oblastech a jsme opravdu dobří přátelé. Všichni jste na 
oslavy srdečně zváni.

19. března se kromě veřejného zasedání zastupitelstva neslo též 
ve znamení drobné, ale milé oslavy. Proběhlo totiž slavnostní 
předání nového veřejného osvětlení, které se konalo před naším 
úřadem. Jsme rádi, že se nám díky spolupráci se skupinou ČEZ 
daří realizovat projekty, díky kterým naše město ušetří nemalé 
náklady. Druhá polovina slavnostního odpoledne pokračovala 
na stanovišti spolku Železnorudská sekera v areálu Za Tratí  
(u fotbalového hřiště). Od Nadace ČEZ získal spolek štědrý 
příspěvek ve výši 50 000,- Kč, výsledek dobře investovaných 
peněz si může každý přijít prohlédnout. Všichni účastníci akce měli 
možnost si místní sportoviště vyzkoušet - čekal je hod sekerou, 
tomahawkem nebo střelba ze vzduchovky či kuše. Krásné počasí, 
které ten den panovalo, vydařené odpoledne jen podtrhlo. Máme 
velkou radost, že se nám podařil další projekt.

Spoříme a snižujeme světelný smog. Tohle má smysl.

Letos si připomeneme 80. výročí konce II. světové války. 
Oslavy budou velkolepé.
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Další velká akce, konkrétně Zimní olympiáda dětí a mládeže,  
se sice bude konat až v roce 2027, ale jde o tak významnou akci, 
že intenzivní přípravy probíhají již nyní. Již jsme na zastupitelstvu 
odsouhlasili memorandum s Plzeňským krajem, který bude 
hlavním hostitelem olympiády. Centrem her bude právě 
Železnorudsko, konkrétně Železná Ruda a Špičák, v jehož těsné 
blízkosti proběhne i slavnostní zahajovací ceremoniál pod širým 
nebem. Alpské disciplíny, snowboarding a skicross se budou konat 
v areálu Ski & Bike Špičák. Bude to nádherná akce, ale logisticky 

Sjezdové lyžařské disciplíny budou probíhat na Železnorudsku.

opravdu náročná. Nechceme podcenit sebemenší detail, aktivně 
spolupracujeme s Plzeňským krajem i Českým olympijským 
výborem, aby hry byly pro všechny mladé sportovce i diváky, kteří 
přijedou fandit, nezapomenutelným zážitkem.

Vedle velkých akcí se samozřejmě můžete v průběhu roku 
těšit na spoustu menších, z nichž řadu organizují místní spolky.  
Na posledním jednání zastupitelstva jsme právě spolkům schválili 
částku přesahující milion korun na jejich podporu. Jsou to totiž 
právě obětaví a nadšení sousedé, kteří neváhají věnovat energii 
a čas do přípravy všemožných aktivit, díky nimž si Železnorudsko 
udržuje ducha coby příjemné místo k životu a bydlení.  
Všem za to opravdu moc a moc děkujeme.

Přejeme příjemné čtení, a pokud chcete být aktuálně 
informováni, sledujte oficiální facebookové stránky města  

(www.facebook.com/mestoZeleznaRuda).  
Zároveň prosím pamatujte, že v případě potřeby se na nás 
můžete kdykoli obrátit na e-mail: starosta@zeleznaruda.cz  

nebo mistostarosta@zeleznaruda.cz,  
nebo na telefony: 724 181 624 a 734 269 989.

Jsme zde i nadále pro Vás.

S úctou a přáním všeho dobrého,
Filip Smola, starosta města,

Petr Najman a Filip Brož, místostarostové
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Doba konání: 19. 03. 2025, 18:00 hod.
Jedná se o výběr z usnesení Zastupitelstva. Kompletní znění  
je na úřední desce a stránkách města www.zeleznaruda.cz
Přítomni: pp. Smola, Sekyra, Drahorád, Faitová, Grund, Škývara, 
Zelenka, Kříž, Najman, Mareš, Částka
Nepřítomni: -
Omluveni: pp. Brož, Horek

Program:
1. Volba komise pro usnesení, ověřovatelů zápisu, jmenování 
zapisovatele
2. Kontrola usnesení
3. Majetkové záležitosti
- Dodatek ke smlouvě o spolupráci „Rezidence Barbora“
- Dodatek ke smlouvě o spolupráci „ Sluneční výhledy“
- Nákup bytu „Apartmány Javorská 2“
- Prodej pozemku
- Nákup pozemku
- Žádost o bezúplatný prodej pozemků
- Různé
4. Stavební záležitosti
- Doplnění usnesení o schválení návrhu na zahájení procesu 
zrušení současné stavební uzávěry vedoucí k vydání nové stavební 
uzávěry
- Výjimky ze stavební uzávěry
5. Ekonomické záležitosti
- Obecně závazná vyhláška o stanovení koeficientů daně  
z nemovitých věcí
- Dotace spolkům
- Dotace SFŽP „ Druhé doplnění a rozšíření expozice a činnosti 
Environmentálního centra ve staré škole č.p. 12, Železná Ruda “
- Rekonstrukce havarijního stavu střechy městského úřadu
- Různé
6. Záležitosti správního odboru
- Matriční záležitosti
7. Informace starosty a místostarostů
- „ Bytový dům Šumavská “ v rámci programu dostupné nájemní 
bydlení
- Zimní olympiáda dětí a mládeže
- Železnorudské slavnosti
- Oslavy osvobození
- Demolice školky
- Termín příštího ZM: 11. 06. 2025
8. Zpráva o činnosti orgánů obce
9. Diskuse
10. Závěr

14/486 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje 
uzavření Dodatku ke smlouvě o spolupráci se společností 
Rezidence Barbora s.r.o. Předmětný Dodatek je přílohou zápisu  
č.1 z dnešního zasedání.
Pro: 10 
Proti: - 
Zdržel se: p. Kříž
14/487 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje uzavření 
Dodatku ke smlouvě o spolupráci se společností Slunečné 
výhledy a.s. Předmětný Dodatek je přílohou zápisu č.2 z dnešního 
zasedání.

USNESENÍ č. 14 z veřejného zasedání Zastupitelstva města Železná Ruda

Pro: 11 
Proti: - 
Zdržel se: -
14/488 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje uzavření 
Kupní smlouvy se společností APARTMÁNY Javorská s.r.o., … na 
koupi jednotky číslo 580/4, způsob využití byt, nacházející se 
ve druhém nadzemním podlaží bytového domu číslo popisné 
580, který je součástí pozemku stp. č. 181 v k. ú. Železná Ruda  
o výměře 41 m2 za cenu 2.050.000,- Kč bez DPH.
Pro: 11 
Proti: - 
Zdržel se: -
14/489 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje prodej části 
pozemku p. č. 492/4, který nadále ponese označení pozemek p. č. 
492/48 o výměře 508 m2 ve prospěch manželů Jaroslava a Lucie 
Lučanových za cenu dle Znaleckého odhadu, tedy 330.000,- Kč  
v souladu s plánovaným rozvojem skiareálu Samoty.
Pro: 10 
Proti:- 
Zdržel se: p. Najman
14/490 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje nákup 
pozemku p. č. 33/6 v k. ú. Debrník u Železné Rudy za cenu 
39.900,- Kč.
Pro: 11 
Proti: - 
Zdržel se: -
14/491 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje žádost  
o bezúplatný převod pozemků p. č. 52/396, vzniklý oddělením ze 
stávajícího pozemku p. č. 52/15; a p. č. 52/397, p. č. 52/400, p. č. 
52/407, p. č. 52/412 vzniklých oddělením z pozemku p. č. 52/37, 
vše k.ú. Alžbětín, dle geometrického plánu č. 238-1174/2024 
vypracovaného Slavomírem Demjanem, … od SPÚ do vlastnictví 
města Železná Ruda.
Pro: 11 
Proti: - 
Zdržel se: -
14/492 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje žádost 
o bezúplatný převod pozemků p. č. 52/398, p. č. 52/399, p. 
č. 52/401, p. č. 52/408 a p. č. 52/411 vzniklých oddělením  
z pozemku p. č. 52/157 v k. ú. Alžbětín dle geometrického plánu 
č. 238-1174/2024 vypracovaného Slavomírem Demjanem, …  
od ŘSD ČR do vlastnictví města Železná Ruda.
Pro: 11 
Proti: -
Zdržel se: -
Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje nákup pozemků  
p. č. 142/3 a stp. č. 245 včetně stavby č.p. 92 v k. ú. Železná Ruda, 
a to za cenu 3.962.000,- Kč bez DPH od Správy železnic, státní 
organizace.
Pro: -
Proti: pp. Mareš, Faitová, Částka, Sekyra, Zelenka, Grund, Kříž, 
Drahorád, Najman
Zdržel se: pp. Smola, Škývara

Nebylo přijato usnesení.

14/494 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje výjimku ze 
stavební uzávěry na stavbu: „Vybudování vodovodu, rekonstrukci 
stávající komunikace a vybudování nových (místní a účelové) 
komunikací a s tím související technické infrastruktury (vodovod, 
kanalizace, plynovod, vedení elektrické energie a vedení sítí 
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elektronických komunikací) v souvislosti se schváleným stavebním 
záměrem na stavbu: Rozvojová lokalita Klatovská (polyfunkční 
objekty, hotel, RD).“ Žadatel: Slunečné výhledy, a.s. …
Pro: 11 
Proti: - 
Zdržel se: -
14/499 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje výjimku ze 
stavební uzávěry na stavbu: „Stavebních objektů (zejm. vrtané 
studny s vodovodním vedením a elektrickým připojením, vrty pro 
tepelná čerpadla vč. kolektoru a včetně trubního a elektrického 
propojení) na pozemcích p. č. 264/2, 242/6 v k. ú. Železná Ruda,  
a to pro účely realizace zařízení souvisejících s tímto již v minulosti 
schváleným souborem hlavních staveb (ubytovací zařízení  
a rodinný dům Polyfunkčního areálu Blechingerův mlýn). 
Žadatelé: Mgr. Lukáš a Mgr. Jitka Mádrovi, …
Pro: 10 
Proti: - 
Zdržel se: p. Kříž
14/500 - Zastupitelstvo města Železná Ruda odkládá do doby 
projednání nového územního plánu žádost o změnu územního 
plánu na pozemcích p. č. 505/54, 505/55 v k. ú. Špičák  
k výstavbě rodinného domu. Žadatelé: MUDr. Ladislav Čechura  
a Mgr. Monika Čechurová, …
Pro: 10 
Proti: - 
Zdržel se: p. Mareš
14/501 - Zastupitelstvo města Železná Ruda odkládá do doby 
projednání nového územního plánu žádost o změnu územního 
plánu na pozemku p. č. 505/55 v k. ú. Špičák ze stávajícího 
funkčního využití LO – Louky a pastviny na nové funkční využití OV 
– Všeobecné obytné území nebo SU – Smíšené území rekreačních 
ubytovacích zařízení. Žadatel: MM INSTALACE s. r. o., …
Pro: 11 
Proti: - 
Zdržel se: -
14/502 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Obecně 
závaznou vyhlášku města Železná Ruda o stanovení koeficientů 
daně z nemovitých věcí, která je přílohou č. 3 u zápisu.
Pro: 11 
Proti: - 
Zdržel se: -
14/503 - Zastupitelstvo města Železná Ruda
1. Bere na vědomí 31 žádostí subjektů o poskytnutí účelové 
dotace, které jsou přílohou č. 4 u zápisu
2. Schvaluje poskytnutí účelových dotací v celkové výši  
1 050 446,- Kč 30 subjektům, jejichž jmenovitý seznam, účel  
a schválená výše podpory jsou přílohou č. 5 u zápisu
3. Schvaluje uzavření 30 veřejnoprávních smluv o poskytnutí 
účelové dotace s příjemci uvedenými v příloze č. 5 u zápisu, 
kterým bylo schváleno poskytnutí dotací z rozpočtu města 
Železná Ruda v celkové výši 1 050 446,- Kč. Veřejnoprávní smlouvy  
o poskytnutí účelové dotace budou uzavřeny dle rastrové smlouvy, 
jejíž znění je uvedeno v příloze č. 6 u zápisu s výjimkou smluv 
pod pořadovým č. 3 („Dopravní obslužnost“) a pořadovým č. 21 
(„Zelené autobusy“), které budou uzavřeny ve znění předloženém 
Plzeňským krajem, a jejich znění tvoří přílohu č. 7 a č.8 u zápisu.
4. Pověřuje finanční odbor vypracováním veřejnoprávních smluv 
na základě bodů II. a III. tohoto usnesení a starostovu Ing. Filipa 
Smolu podpisem těchto smluv.
Pro: 11 
Proti: - 
Zdržel se: -

14/504 - Zastupitelstvo města Železná Ruda rozhodlo:
1. Schválit přijetí dotace od dle Rozhodnutí č. 1230800071  
o poskytnutí finančních prostředků ze Státního fondu životního 
prostředí ČR na „Druhé doplnění a rozšíření expozice a činnosti 
Environmentálního centra ve staré škole č. p. 12, Železná Ruda, 
které je přílohou č. 9 u zápisu
2. Pověřit starostu:
· uzavřením smlouvy o poskytnutí dotace ze SFŽP na akci 
uvedenou v bodu č 1. tohoto rozhodnutí
· uzavřením smlouvy s nejvýhodnějším uchazečem dle výzvy  
k podání nabídek na Druhé doplnění a rozšíření expozice a činnosti 
Environmentálního centra ve staré škole č. p. 12, Železná Ruda
Pro: 11 
Proti: - 
Zdržel se: -
14/505 - Zastupitelstvo města Železná Ruda rozhodlo:
1. Schválit přijetí dotace dle případného rozhodnutí vydaného 
na základě podané žádosti, o poskytnutí finančních prostředků 
ze Státního fondu životního prostředí ČR, evidované pod  
č. 1241600010 které tvoří přílohu č. 10 u zápisu
2. Pověřit starostu města Ing. Filipa Smolu
· vypsáním výběrového řízení na dodavatele stavebních prací dle 
projektové dokumentace, která tvoří přílohu č. 11 u zápisu a byla 
přílohou žádosti o poskytnutí dotace specifikované v bodu 1
· a vypracování návrhu smlouvy o dílo s nejvýhodnějším 
uchazečem, který bude předložen ZM ke schválení
· uzavřením smlouvy o poskytnutí dotace ze SFŽP dle žádosti 
evidované pod č. 1241600010 na akci uvedenou v bodu č 1. 
tohoto rozhodnutí
Pro: 11 
Proti: - Z
Zdržel se: -
14/506 - Zastupitelstvo města Železná Ruda
1. Pověřuje starostu města Ing. Filipa Smolu podáním žádostí 
o podporu z dotačního programu Dostupné nájemní bydlení, 
podmínky tohoto programu jsou přílohou č. 12 u zápisu.
2. Pověřuje starostu města Ing. Filipa Smolu vypsáním 
výběrového řízení na dodavatele stavebních prací a vypracování 
návrhu smlouvy o dílo s nejvýhodnějším uchazečem, který bude 
předložen ZM ke schválení.
Pro: 11 
Proti: - 
Zdržel se: -
14/507 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje uzavření 
Smlouvy o spolupořadatelství Her XII. zimní olympiády dětí  
a mládeže ČR 2027 mezi městem ŽR a Plzeňským krajem a 
pověřuje starostu města Ing. Filipa Smolu k jejímu podpisu. 
Předmětná Smlouva je přílohou zápisu č. 13 z dnešního zasedání.
Pro: 10 
Proti: - 
Zdržel se: p. Kříž

Zápis provedla: Anna Šebelíková
Zkrácený přepis pro ŽR: Filip Brož
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S P O R T

Lyžařská sezóna 2024/2025 je již u konce a SKI Klub Železná 
Ruda ji může zhodnotit jako dlouhou a velmi úspěšnou.  
Od 13. 12. 2024 strávili naši malí závodníci na lyžích celých 
36 dní, z toho se jednalo o 9 závodů (6 závodů Šumavského 
pohárku, Kramolínský obřák a slalom, závody v Německu). Díky 
velkému počtu dnů na lyžích udělali všichni v průběhu sezóny 
velké pokroky, což bylo nejvíce vidět na posledních závodech 
Šumavského pohárku na Velkém Javoru, kde se všichni zdatně 
poprali s náročným obřím slalomem.

Po několika letech se nám podařilo uspořádat na místní Alpalouce 
4. závod Šumavského pohárku, kterého se zúčastnilo téměř  

Sezóna SKI Klubu Železná Ruda

100 závodníků z Plzeňského kraje. Naše děti se mezi nimi 
neztratily a dosáhly velmi dobrých výsledků. Tímto chceme  
ještě jednou poděkovat provozovateli areálu Alpalouka panu 
Novému za skvěle připravený kopec a všem rodičům za pomoc 
při organizaci. Bez pilných pomocníků by bylo velmi těžké celý  
závod uspořádat.

V celkovém hodnocení Šumavského pohárku se někteří naši 
závodníci dokázali probojovat až na stupně vítězů. Matyáš 
Nový obsadil 1. místo v kategorii přípravka (U10), jeho mladší 
sourozenci Viktorie Nová a Richard Nový se pak oba umístili  
na 3. místě v kategorii superpřípravka (U8). Ostatní závodníci  

Šumavští lyžaři opět bodovali
To, že jsou lyžaři ze Šumavy úspěšní ve svých tradičních  
disciplínách, je mnohým známé. Novinkou posledních let jsou 
však také skvělé výkony ve skicrossu, ke kterému se někteří 
„alpáči“ uchylují pro jeho pestrost a zábavnost.

1.- 3. března se šumavští lyžaři zúčastnili závodů skicrossu  
na Klínovci.  V sobotu a v neděli se jely závody Českého poháru, 
v pondělí pak vše vyvrcholilo Mistrovstvím České republiky.  
Našim závodníkům se pod vedením hlavního trenéra Jaroslava 
Lehkého velmi dařilo a z MČR přivezli 5 medailí.

Mistryní ČR se v kategorii starších žákyň stala Zorka Částková, která 
v těsném souboji porazila Rosálii Garbovou. Róza tak obsadila 
krásné druhé místo (obě ABC Team Železná Ruda). V kategorii 
mladších žákyních vybojovala bronzovou medaili Tereza Malá 
(Tatran Železná Ruda).  Matouš Drnec a Antonín Opluštil  
(SA Špičák) si také dojeli pro třetí místa. O medaile také bojovali 
Marek Homolka, Jakub Opluštil a Jáchym Drnec.

Všem závodníkům moc gratulujeme a děkujeme městu Železná 
Ruda za podporu našich sportovců.

Jiřina Částková, 
ABC Team Železná Ruda

autor: Jiřina Částková

autor: Jakub Zykmund
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PŘÍSPĚVKY SPOLKŮ A ORGANIZACÍ

sice nebyli na předních pozicích, ale i tak jim děkujeme za chuť 
závodit a poměřovat si své síly s ostatními.

Několika závodů se zúčastnila i naše juniorka Emma Matějková. 
Na přeboru Plzeňského kraje v obřím slalomu na Velkém Javoru 
obsadila hezké 3. místo.

Další starší závodníci se na sezónu připravovali individuálně 
a absolvovali taktéž velký počet závodů. Lucie Schejbalová 
startovala v kategorii starší žákyně a na republikových závodech 
stabilně patřila mezi 15 nejlepších. Účastnila se několika závodů 
UKZ, všech závodů RKZ a MČR. V letošním roce již podruhé 
reprezentovala Plzeňský kraj na ZODM v Bílé v Beskydech. Její 
nejlepší umístění bylo 8. místo v super obřím slalomu na RKZ  
ve Špindlerově Mlýně.

Její bratr Jan Schejbal už druhým rokem poměřuje síly  
s dospělými závodníky na mezinárodních FIS závodech. Ve svém 

oblíbeném slalomu se dokázal díky konstantním výkonům umístit 
v konečném pořadí Českého poháru dospělých na krásném  
5. místě. Po delší době má tedy Železná Ruda opět zastoupení  
v širší špičce alpského lyžování dospělých v ČR.

Celou zimní sezónu jsme s malými závodníky zakončili tradičním 
maškarním. Bohužel nám počasí nedovolilo slavit na lyžích, a tak 
jsme se sešli v sálu infocentra, kde jsme zhodnotili naše pokroky 
a úspěchy.

Nyní nás čeká malá tréninková pauza, po které se opět budeme 
věnovat letní přípravě. Tréninky plánujeme dvakrát v týdnu, úterý 
a čtvrtek od 16:30 do 18:00. Rádi přivítáme v našich řadách nové 
závodníky, kteří mají rádi pohyb, zábavu při sportu, kolektiv dětí  
a v zimě samozřejmě lyžování (bližší informace: Ivana Vybíralová, 
605 848 217, ivana.vyb29@seznam.cz).

Ivana Vybíralová, Jaroslava Schejbalová

autor: Josef Štěpán autor: Josef Štěpán
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Zprávičky ze školky
„Jaro, jaro, jaro už je tu…“ zpívají si děti u nás ve školce. A je  
to tak… Slunečné počasí vylákalo děti na výlety. Cestou na Debrník 
nás vítaly paloučky plné bledulí. Povídali jsme si o tom, že jde  
o chráněné rostlinky a neměli bychom je trhat, aby opět příští 
rok vykvetly. Pozorovali jsme, jak se kočičky obalují žlutým pylem, 
který láká probuzené včelky, pro které jde o první jarní potravu 
po dlouhé zimě.

V březnu se uskutečnila schůzka rodičů budoucích prvňáčků. 
Diskutovali jsme o tom, co by děti měly znát k zápisu do Základní 
školy, o trendech školních odkladů a o změnách, které se chystají 
od nového školního roku 2025/2026. Navštívila nás i budoucí paní 
učitelka Jana, která děti dobře zná a byla potěšena, jaký udělaly 
pokrok a jaká umí první anglická slovíčka.

V měsíci dubnu se uskuteční zápis do Mateřské školy. Děti  
ze třídy Veverky připravily pro své nové kamarády drobné dárky 
pro radost. Již se na nové děti těšíme!

Hana Königová

DORAZILO DO REDAKCE

Invalidní důchod, větve stromu sousedního pozemku
Dobrý den, v minulosti jsem utrpěla úraz a mám dlouhodobé 
zdravotní problémy. Podala jsem žádost o přiznání invalidního 
důchodu, která mi však byla zamítnuta s odůvodněním, že 
nedošlo k poklesu mé pracovní schopnosti. Lze se nějak bránit?
Situace týkající se nepřiznání invalidního důchodu či snížení 
stupně invalidity nejsou v praxi žádnými výjimkami. Rozhodnutí 
okresní správy sociálního zabezpečení o zamítnutí žádosti 
o přiznání invalidního důchodu předchází vydání posudku  
o invaliditě zpracovaného posudkovým lékařem.  
V daném případě lze proti rozhodnutí okresní správy 
sociálního zabezpečení podat námitky, o kterých 
bude rozhodovat Česká správa sociálního zabezpečení  
a Váš zdravotní stav přezkoumají zcela jiní posudkoví lékaři. Pokud 
ani tentokrát není žadatel úspěšný, lze se obrátit správní žalobou 
na příslušný soud. Aby mohl soud o podané žalobě rozhodnout, 
předchází tomuto kroku nové posouzení zdravotního stavu 
žadatele posudkovou komisí Ministerstva práce a sociálních 
věcí, tedy zcela nezávislým orgánem. Pokud soud zruší a vrátí 
rozhodnutí správního orgánu (ČSSZ i OSSZ) zpět, je okresní správa 
sociálního zabezpečení vázána názorem soudu a musí se tohoto 
držet. Takovéto případy mohou být složité a vyžadují odborníka, 
proto doporučuji se obrátit na advokáta, který se zaměřuje na 
právo sociálního zabezpečení.

Dobrý den, na sousedově pozemku roste vzrostlý strom, ze 
kterého na náš pozemek padají větve a listí a v letních měsících 
strom našemu pozemku stíní. Soused nechce o žádném zásahu 
do stromu vůbec slyšet a není s ním řeč. Co mám v takovém 
případě dělat?

Sousedské spory jsou jedním z nejčastějších případů, se 
kterými se ve své praxi setkávám. Samozřejmě takovéto 
situace nemusejí být příjemné ani pro jednu stranu a často při 
nich dochází k narušení sousedských vztahů. Každý vlastník 
svého pozemku je povinen se zdržet všeho, co působí, že 
odpad, voda, kouř, prach, plyn, pach, světlo, stín, hluk, otřesy 
a jiné podobné účinky (imise) vnikají na pozemek jiného 

Železnorudská právní  
poradna: advokát odpovídá

vlastníka (souseda) v míře nepřiměřené místním poměrům  
a podstatně omezují obvyklé užívání pozemku. Pokud není možné 
se se sousedem rozumně domluvit ústní cestou, je vhodné 
souseda písemně upozornit na to, že uvedená situace omezuje 
užívání daného pozemku a poskytnout sousedovi přiměřenou 
dobu ke zjednání nápravy. Pokud ani tato možnost nepřiměje 
vlastníka pozemku ke konání, má právo dotčený soused 
šetrným způsobem a ve vhodné roční době odstranit kořeny  
či větve stromu, které přesahují na sousední pozemek. 
Pokud by i přesto stále trvala situace, kdy strom stíní  
a značně brání vlastníkovi užívání sousedního pozemku, nabízí se 
možnost bránit se proti uvedenému podáním žaloby na ochranu 
vlastnického práva. Váš nárok bude potřeba dostatečně prokázat, 
a to i s ohledem na místní poměry, kdy každá situace může 
vyžadovat posouzení zcela rozdílných okolností.

Železnorudská právní poradna, která je bezplatně určena 
všem občanům Železné Rudy, se bude dále konat v termínech 
7. dubna, 5. května a 2. června 2025. Pokud byste měli další 
dotazy, směřujte je na email info@advokat-svoboda.cz.

Mgr. Jaroslav Svoboda,  
advokát
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placená inzerce
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Události za březen 2025

24. 3. 2025 – Společně se stanicí HZS jsme vyjeli s RZA i CAS  
k dopravní nehodě osobního automobilu u Javorné, kde se ve 
voze měla nacházet zaklíněná osoba. Při našem příjezdu s RZA 
krátce po jednotce HZS bylo patrné, že se vyprošťovat tentokrát 
naštěstí nebude. Řidič kvůli zranění, poté s vozidlem skončil  
v příkopu, nemohl otevřít dveře. Byl předán ZZS a my jsme se bez 
potřeby zásahu vrátili na stanici.

29. 3. 2025 – Ve 13.10 se rozezněl poplach a byl nám ohlášen 
výjezd na požár domu bez bližšího upřesnění. Vyjeli jsme s naší 
cisternou krátce po stanici HZS, necelé 4 minuty od vyhlášení 
poplachu. Při jízdě k události byl vidět hustý kouř vycházející  
ze střechy a střešních oken, tudíž bylo jasné, že to tentokrát 
nebudou jen spálené potraviny na plotně.

Vážení čtenáři,

jak už to bývá, pokud nás tedy nepřekvapí počasí, březen po končící zimní sezóně bývá poklidnější měsíc. I proto jsme zasahovali  
jen u dvou událostí. Jedna dopravní nehoda a jeden požár domu. Ale zato jsme si zase společně užili hasičský ples s velmi 
bohatou tombolou.

Při našem příjezdu stanice HZS Železná Ruda provádí prvotní 
průzkum a evakuuje osoby z objektu. My připravujeme útočné 
vedení „C“ pro hašení v podkrovím bytě, kde hoří a také 
pomáháme s přípravou druhého proudu pro hašení. Dále již  
v dýchací technice a po lokalizaci požáru v bytě provádíme vstup 
do stísněných půdních prostor, kam se požár rozšířil stropní  
a střešní konstrukcí. Ve zcela zakouřeném a nahřátém prostoru, 
kde není vidět ani na 20 cm, provádíme ochlazování prostoru  
a kouře a postupujeme k ohnisku. Po několika minutách  
a s pomocí termokamery se dostáváme na samý konec půdy 
vzdálený asi 15 m, kde hoří konstrukce a naskladněný materiál,  
a provádíme hašení požáru. Zároveň střešními vikýři odvětráváme 
prostor i za pomoci přetlakové ventilace. Jedna lehce popálená  
a nadýchaná osoba byla ošetřena ZZS a odvezena do nemocnice.

Kouř valící se ze střechy a vikýřů.  
Autor: M. Brožová

Hašení prvního požáru v bytě.
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V tuto dobu vystřídala naši skupinu jednotka z Hartmanic.  
Po několika desítkách minut rozebírání konstrukcí střechy, 
prolévání skrytých ohnisek a vynášení naskladněného materiálu 
za pomoci dalších členů ostatních jednotek byl požár uhašen. 
Naše jednotka dále prováděla celou noc dohled na požářišti  
až do ranních hodin, kdy byl objekt předán majiteli.

Na místě zasahovali: HZS Železná Ruda, JSDH Železná Ruda, JSDH 
Hartmanice, JSDH Hojsova Stráž, JSDHp NP Šumava, HZS Klatovy, 
ZZS Železná Ruda, Městská policie Železná Ruda, Policie ČR.

Hasičský ples

Letos se hasičský ples pořádaný naším sborem konal poprvé  
na Špičáku v hotelu Stella. Do posledního lístku vyprodaná 
kapacita sálu, velmi bohatá tombola v kombinaci s dobrou 
náladou všech zúčastněných a živou hudbou v podání Luďky 
Kuralové, byla zárukou povedeného večera.

Zde bychom chtěli poděkovat všem sponzorům tomboly: firmě 
WPA s hlavní cenou - dronem DJI Mavic 4 PRO a dalšími cenami, 
ale i všem ostatním, ať už za poukázky na všechna možná 
občerstvení, jídla v restauracích, vstupenky či permanentky, 
živá zvířátka či vyrobenou sekeru, reklamní předměty, dekorace  
či dorty nebo alkoholy… Ještě jednou jménem SDH a také  
za výherce všem sponzorům moc děkujeme!

Již uhašená a odvětraná cesta k požáru, který  
byl na konci půdy ještě o několik metrů dále.

Kontrola střechy vizuálně i pomocí  
termokamery z automobilového žebříku.

Zahájení plesu v podání proslovu starosty SDH  
Aleše Sekyry.. (který se nerad fotí).

WPA – Workpress aviation
M.A.T. Group
STK Klatovy s.r.o.
Autoservis Dalibor Řehulka
p. Radek Ipser
Manželé Kantnerovi – Špičák
Pension Böhmerwald – Ing. Horek
Coalex Klatovy
Farma Bodlák Semice
Okula eyewear a.s.
Tábořiště U Mloka
Ski areál Nad Nádražím
Borůvkový dům
Železnorudská sekera (Jirka Škývara)
Bowling bar
Snack bar Pizza
Travel Free - Alžbětín (Jarmila Poštulková)
Večerka Pod Poštou
Destinace Šumava žije
Město Železná Ruda
We Love Šumava
Hotel Magnetit
Pohádková cukrárna
Restaurace U Jelena
Restaurace U Zlomené lyže
Café Charlotte
COOP
Kiosek U Sekyrek
Rodina Tolarova, Černých a Mayerova

Filip Brož
www.hasiciZR.cz / www.facebook.com/hasiciZR
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DESTINACE ŠUMAVA ŽIJE

Milí přátelé Šumavy,

jak jsem slíbila v minulém čísle, chtěla bych Vás pravidelně 
informovat o činnosti nově vzniklé destinační společnosti. Jaro je 
tu a s ním i spousta novinek, které se v našem krásném regionu 
rodí. A protože vím, že Šumava není jen o nádherné přírodě,  
ale i o lidech, nápadech a společné práci, dovolte mi věnovat 
následující řádky aktuálnímu dění v Destinaci Šumava žije.

Začátek roku 2025 se pro nás nese ve znamení intenzivní práce 
na přiblížení Šumavy k lidem – jak těm, kteří tu žijí, tak těm, 
kteří ji chtějí poznávat. Březen byl pro náš tým cestovatelský,  
a to doslova. Zúčastnili jsme se tří významných veletrhů 
cestovního ruchu – Holiday World & Region World v Praze, 
Dovolená v Ostravě a Caravan, Bike, Travel v Nitře. A zájem  
o Šumavu je obrovský! Návštěvníci se ptají na tipy, hledají 
klidná místa v přírodě, chtějí poznat naši kulturu i tradiční akce.  
A my jim s radostí nabízíme to nejlepší, co náš region nabízí.

Zároveň pracujeme na dvou velkých novinkách, které bych Vám 
chtěla představit. Tou první jsou zcela nové webové stránky 
Destinace Šumava žije, které budou moderní, přehledné a plné 
inspirace. Chceme, aby to byl prostor, kde každý najde to své – ať 
už plánuje výlet, hledá kulturní akci nebo tip na víkendový pobyt. 
Do výběrového řízení se přihlásilo hned 11 zájemců, což nás 
mile překvapilo. Intenzivně teď připravujeme první verzi, kterou 
bychom rádi ve zkušebním módu spustili už koncem června – 
tedy ještě před zahájením letní sezóny.

Druhou novinkou je vydání turistických novin Reportér Šumava 
žije. Nulté číslo právě dokončujeme – dolaďujeme grafiku, 
jazyk, fotografie. Najdete v nich přehled méně známých, ale 
kouzelných míst na Šumavě, praktické tipy, sezónní akce, jízdní 
řády a samozřejmě i fotografie, které vám připomenou, proč  
to tady všichni milujeme. Noviny jsou koncipované tak, aby 
oslovily skutečně každého – turisty, místní i všechny milovníky 
hor.

Kromě toho jsme v březnu uspořádali krásné a velmi přínosné 
setkání zástupců informačních center a návštěvnických center 
Národního parku Šumava. Proběhlo 25. března na zámku 
v Žihobcích. Sdíleli jsme zkušenosti, novinky, ale i plány na 
spolupráci. Taková síťování mají obrovský smysl – pomáhají nám 
táhnout za jeden provaz a nabídnout návštěvníkům jednotný  
a kvalitní zážitek z celé Šumavy.

A pozvánka na závěr: pokud vás zajímá rozvoj turismu a chcete 
být u toho, srdečně vás zveme na 2. workshop Destinace Šumava 
žije, který proběhne 8. dubna 2025 od 13:00 na hradě Kašperk.  
Pod vedením odborníka Ondřeje Špačka a jeho týmu z KREIA 
group budeme společně rozpracovávat konkrétní návrhy  
na tematické akce a rozvíjet strategii pro další růst naší destinace. 
Budeme moc rádi, když se přidáte – právě díky lidem, jako jste Vy, 
může být Šumava ještě krásnějším a živějším místem.

Děkuji všem partnerům, spolupracovníkům i přátelům Šumavy  
za energii a podporu, kterou projektu věnujete. Přeji vám jaro 
plné slunce, radosti a nových objevů. Ať se vám na Šumavě krásně 
žije – protože ona žije s vámi!

Monika Bendlová,
ředitelka Destinace Šumava žije
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Z historie Železnorudska
V roce 1889 českou veřejnost po nějakou dobu zaměstnávalo záhadné zmizení českého dramatika, novináře, překladatele, kritika, 
Emanuela Bozděcha (1841-1889). Tuto událost pozorně sledovaly také pražské Národní Listy. V letech 1869-76 Bozděch působil v Pro-
zatímním divadle, poté pracoval např. jako divadelní referent v německých novinách Prager Tagblatt a Prager Abendblatt; z prvních 
výsledků vyšetřování vyplyvalo, že pravděpodobně spáchal sebevraždu, skokem do rozbouřené Vltavy. Bozděch rád často pobýval na 
Špičáku v pensionátu u Prokopa. V uvedenou dobu v těchto místech bydlel také populární herec, Jiří Bittner, rodák z Milavče u Domažlic, 
s manželkou, tehdy velmi známou herečkou Národního divadla „Maruškou“ Bittnerovou-Baubínovou (1854-1898). Text následujícího 
příspěvku je záměrně jazykově neupraven.

Domnělý nález mrtvoly Emanuela Bozděcha

Národní Listy, 06. 08. 1889
Část č. 2/2

Pan Jiří Bittner sděluje o věci této dále: „Vyhledali jsme s panem nadlesním Komárkem především bavorského celníka, který první byl 
povolán k nalezené dvěma chlapci mrtvole. Od četníka dověděli jsme se některé podrobnosti, na než mne paní sestra Bozděchova 
zvláště upozornila, hlavně co prádla se týkalo. Mrtvola měla na sobě prádlo, jak je Bozděch nosíval, vespod „Jägrovu“ košili, přes ní bí-
lou širtinkovou a spodky rovněž „Jägrovy“; důležito jest, co úřední zpráva neudává, co však četník nám na jisto tvrdil: že na mrtvole sku-
tečně viděl vlněný pas kolem života, jak jej Bozděch skutečně nosil. Rovněž tvrdil četník, že mohl pozorovati při mrtvole velkou lysinu.

Několik dní na to jeli jsme do okresního města bavorského Neukirchenu, abychom prohlédli věci, které po mrtvole u soudu byly ulo-
ženy. Jaké bylo naše překvapení, když na naši žádost, by nám byly ukázaný především šaty a obuv, tamější soudce pan Fischer nám 
sdělil, že šaty i obuv byly sice mrtvole svlečeny — avšak na ní do rakve uloženy. Věci u soudu se nalézajíc jsou následující: černý plstěný 
klobouk, formy, jak jej Bozděch skutečně nosíval, podšívka s firmou kloboučníka Pollnera v Praze, u něhož Bozděch klobouky kupoval, 
kartáček malý na vousy z černé perčoviny, bílá rukavička z prací kůže, jeden knoflík manšetový z perleti, kousek látky kalhotové, velká 
tobolka koupená „U města Paříže“ v Praze, tištěná zpráva spolku německých číšníků v Praze, revolver šestihlavňový (dvě rány byly vy-
páleny), 17 nábojů revolverových a lístek železniční z Prahy do Kolína a zpět, nesoucí datum 16. a 17. ledna 1889.

Soudce p. Fischer nám sdělil: na naše otázky především o obuvi, jež může nejvíce přispěti ku zjištění mrtvoly, jelikož dlouholetý obuvník 
Bozděchův by ji byl poznal, sděleno, že bota prozkoumaná, byla podšita červeným flanelem. Okolnost ta jest zvláště pozoruhodná, ježto 
Bozděch k vůli reumatickým bolestem v jedné noze nosíval jen jednu botu takto upravenou, dá se prozkoumáním též druhé botky a 
ostatních částí oděvu tudíž totožnost mrtvoly zjistiti. Zejména důležitou okolností jest to, že u mrtvoly byly nalezeny též červené vlněné 
rukavničky, jak je Bozděch skutečné nosíval, jakož i dále perletový knoflík do manšety i výslovně mi bylo sděleno sestrou Bozděchovou, 
že míval knoflíky z perleti. Okolnost, že u mrtvoly shledány byly zachovalé, zdravé bílé zuby, souhlasí a nasvědčuje rovněž naší do-
mněnce. Hned po naší rozmluvě s bavorským celníkem vnucovalo se nám takřka přesvědčení, že jsme skutečně nalezli stopu zmizelého 
spisovatele Emanuela Bozděcha, který závět svoji končil slovy: „Bude-li moje mrtvola nalezena... “

Po čtyřech měsících nalezena byla hnijící mrtvola neznámého sebevraha na temeni Javoru mezi balvany na skrytém místě, která přímo 
nasvědčovala tomu, že neznámý onen zoufalec nechtěl, aby tělesná jeho schránka kdy byla nalezena. Vyšetřování, jež jest v plném 
proudu, dokáže snad již za krátko, náleží-li mrtvola, jež pohřbena jest v Lamu v Bavorsku, skutečně Emanuelu Bozděchovi; neb přispěje 
snad uveřejnění těchto podrobností ku konečnému zjištění osoby, která na Javoru vlastní rukou zahynula.

Josef Růžička
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SOUTĚŽÍME! 
Přineste tuto vyluštěnou stránku do infocentra (ul. 1. Máje 12 - vhoďte do schránky nejpozději do 30. 4. 2025) a můžete vyhrát věcnou cenu, naši Železno-
rudskou čepici, nebo čelenku dle vlastního výběru. Stačí vyplnit jméno a telefonní číslo, abychom výherce mohli kontaktovat. Přejeme hodně štěstí.

JMÉNO a PŘÍJMENÍ: ..................................................             TELEFONNÍ ČÍSLO: .................................................

Jak to bývalo na jaře s dobytkem na Šumavě? V nižších polohách Šumavského podhůří se již koncem dubna 
vyháněl dobytek na pastvu. Při prvním kroku z chléva jej hospodyně kropily tříkrálovou svěcenou vodou, aby 
prospíval, nemoci nechytal a krávy pak dobře dojily. V horní krajině Šumavy zavěšovali hospodáři dobytku na krk 
zvonce, aby se neztratil v houštinách. Staří pastevci uměli zvláštním způsobem uhodnout kolik je hodin, kdy mají 
hnát dobytek k večernímu dojení. Měřili prý délku stínu (tajenka) a při určité délce byl pak čas zahánět.
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